

## THE SIR JOHN A. MACDONALD PRIZE

At the June annual meeting of the Canadian Historical Association, John Kendle, president of the CHA, announced that the 1981 winner of the Sir John A. Macdonald Prize for Canadian History is Paul-André Linteau of the University of Quebec at Montreal.

Professor Linteau is awarded the prize for his Boréal Express publication, Maisonneuve: Comment des promoteurs fabriquent une ville, 1883-1918. The judges, who chose the work from over fifty entries in the competition, called the work innovative in urban history studies. It shed new light on the role of the entrepreneur in the development of one Quebec town during this period of extensive industrialization. Professor Linteau is also co-author of the Histoire du Québec contemporain, 1867-1929 published in 1979.

The Sir John A. Macdonald Prize is an annual award for the finest work of Canadian History in English or French published over a twelve month period and is the largest such award in Canada. The prize, which carries a cash award of \$5 000 and a specially designed and minted medal bearing the effigy of Canada's first prime minister, was established in 1977 by the Manufacturers Life Insurance Company.

Members of the selection jury were Fernand Harvey, Institut québécois de recherche sur la culture, Fernand Ouellet, University of Ottawa, Margaret Prang, University of British Columbia, Norman Ward, University of Saskatchewan and Sydney Wise, Carleton University. Honourable mentions were given to Christopher Armstrong, David Gagan, Charles Stacey and Graeme Wynn.

\*\*\*\*\*

## WALLACE K. FERGUSON PRIZE

At the annual general meeting of the Canadian Historical Association Professor John Kendle, President of the Association, announced the winner of the Wallace K. Ferguson Prize. Professor Christopher R. Friedrichs was awarded the CHA sponsored prize, which carries a cash value of \$2 000, for his book, Urban Society in an Age of War: Nördlingen, 1580-1720 (Princeton University Press, 1979). The prize committee, which consisted of Professors Barrie M. Ratcliffe, Laval University, James A. Leith, Queen's University and Robert Cuff, York University, considered over 25 submissions for the award. The Ferguson Prize is given every two years for an outstanding historical study in a field other than Canadian history and this year considered books bearing 1979 and 1980 imprints.

Profiting from unusually rich local archives and adopting techniques developed by historical demographers and social historians of early modern Europe, he is able to compute demographic trends and chart socio-economic and political

## LE PRIX SIR JOHN A. MACDONALD

Lors de la réunion annuelle de la Société historique du Canada, en juin dernier, John Kendle, président, annonça que le prix Sir John A. Macdonald avait été attribué, pour l'année 1981, à Paul-André Linteau pour son oeuvre: Maisonneuve: Comment des promoteurs fabriquent une ville, 1883-1918. (Editions Boréal Express).

Le jury, qui a étudié plus de 50 ouvrages, considère le livre de M. Linteau comme innovateur dans le domaine de l'histoire urbaine. C'est une étude qui jette de la lumière sur la question de l'"entrepreneurship" chez les Canadiens français à une époque d'intense industrialisation.

M. Paul-André Linteau, professeur à l'Université du Québec à Montréal, est également co-auteur du livre: Histoire du Québec contemporain, 1867-1929, publié en 1979.

Le prix Macdonald est attribué chaque année, à l'oeuvre la plus significative en histoire canadienne. Il se compose d'une somme de 5 000\$ et d'une médaille de bronze du Premier Ministre Macdonald. Ce prix, considéré comme le plus important dans le domaine de la recherche historique au Canada, a été décerné pour la première fois en 1977 grâce à la Compagnie d'assurance Manuvie.

Le jury de 1981 était formé de: Fernand Harvey, Institut québécois de recherche sur la culture, Fernand Ouellet, Université d'Ottawa, Margaret Prang, Université de la Colombie britannique, Norman Ward, Université de la Saskatchewan et Sydney Wise, Université de Carleton. Ils accordèrent des mentions honorables à Christopher Armstrong, David Gagan, Charles Stacey et Graeme Wynn.

\*\*\*\*\*

## LE PRIX WALLACE K. FERGUSON

Lors du congrès annuel de la Société historique du Canada, le Professeur John Kendle, Président de la Société, a annoncé que le récipiendaire du prix Wallace K. Ferguson était Christopher R. Friedrichs, professeur d'histoire à l'Université de la Colombie britannique, pour son oeuvre: Urban Society in an Age of War: Nördlingen, 1580-1720, Princeton University Press, 1979.

Le prix Ferguson est attribué tous les deux ans à une étude historique ne portant pas sur le Canada. Le prix, soit une somme de 2 000\$, a été attribué par un jury composé des professeurs Barrie M. Ratcliffe (Université Laval), James A. Leith (Université Queen) et Robert Cuff (Université de York). Les membres du jury avaient étudié plus de 25 ouvrages publiés en 1979 et 1980. Ils accordèrent des mentions honorables à Samuel Clark et Bruce Daniels.

Tirant avantage de la richesse exceptionnelle des archives locales et adoptant des techniques développées par les historiens démographes et certains

---

changes in a small German City. Professor Friedrichs is a Professor of History at the University of British Columbia.

Honourable mentions were given to Samuel Clark and Bruce Daniels.

\*\*\*\*\*

#### REGIONAL HISTORY CERTIFICATES OF MERIT, 1981

The Chairman of the Regional History Committee, Gerald Friesen, has announced the following awards at the 1982 annual general meeting:

David E. Smith The Regional Decline of a National Party: Liberals on the Prairies Toronto: University of Toronto Press, 1981.

Professor Smith's new study of prairie politics is both a careful analysis of a political party during the last twenty years and a sound survey of a region in the twentieth century. As an inquiry into the prairie relationship to the federal government and to central Canada, it is a timely contribution to a continuing theme as well as a mature and reasonable work of scholarship.

Glenn J. Lockwood Montague: A Social History of an Irish Ontario Township, 1783-1980 Kingston 1980.

Glenn Lockwood's book examines in detail the social history of Lanark County's Montague township. Montague covers many topics -- from the "Irishness" of the township, to its demographic and economic, as well as its religious, educational and architectural history. The study's archival foundations are extensive, its author's acquaintance with recent scholarship impressive, his desire to relate events and trends in Montague with those in the wider provincial community unremitting. Montague repays reading. It deserves a wide audience among those interested in Ontario's past.

Jules Bélanger, Marc Desjardins et Yves Frenette Histoire de la Gaspésie Montréal, Boréal Express, 1981.

This book includes all the necessary ingredients for a successful book, so much so that it is difficult to find something to be critical about. Histoire de la Gaspésie, a superb book by distinguished professionals, is devoted to a spellbinding region. The written word, documentary evidence and photographs all come together to allow the Gaspé region and its people to speak for themselves.

spécialistes de l'histoire sociale du début de l'Europe moderne, le Professeur Friedrichs a été à même d'évaluer le changement de la tendance démographique d'un petit village allemand et d'en représenter la courbe socio-économique et politique.

\*\*\*\*\*

#### CERTIFICATS DE MERITE EN HISTOIRE REGIONALE, 1981

Le président du comité d'histoire régionale, Gerald Friesen, a remis les certificats suivants à la réunion annuelle de juin dernier:

David E. Smith The Regional Decline of a National Party: Liberals on the Prairies Toronto: University of Toronto Press, 1981.

Cet ouvrage du Professeur Smith est, à la fois, une analyse consciencieuse des vingt dernières années d'action politique des Libéraux dans les Prairies, de même qu'un aperçu solide de ce qu'est cette région canadienne au 20<sup>ième</sup> siècle. Ce regard interrogateur, porté sur les rapports des Prairies avec le gouvernement fédéral et le centre du Canada, est une contribution à un thème d'étude courant. C'est également le fruit d'une bonne recherche.

Glenn J. Lockwood Montague: A Social History of an Irish Ontario Township, 1783-1980 Kingston 1980.

Le livre de Glenn Lockwood est une étude détaillée de l'histoire sociale de la petite communauté irlandaise de Montague dans le comté de Lanark. L'auteur nous présente Montague sous tous ses aspects: son caractère irlandais, sa démographie, son économie, sa religion, son éducation, son histoire architecturale. La recherche historique est considérable aussi bien au niveau des archives qu'à celui des publications les plus récentes. Lockwood utilise ses connaissances imposantes et son haut savoir pour relier les événements et l'évolution de Montague à ceux de la province en général. Un ouvrage qui ne manquera pas de susciter l'intérêt d'un public avide d'histoire ontarienne.

Jules Bélanger, Marc Desjardins et Yves Frenette Histoire de la Gaspésie Montréal, Boréal Express 1981.

Trop d'éléments heureux convergent dans cette Histoire de la Gaspésie pour qu'on cherche un seul instant à lésiner sur les compliments: voici, sans bémol aucun, un livre superbe produit par de remarquables professionnels et consacré à une région envoûtante. Langue et photos, témoignages et documents, tout conspire, en effet, à laisser ici s'exprimer le pays gaspésien et l'âme de son peuple.